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A Balaton-part i szúnyogprob léma megoldásához nemcsak igen komoly 
közegészségügyi, hanem szociális és gazdaság i ' é rdekek is fűződnek. A népi 
d e m o k r a t i k u s állam jóvol tából évről-évre több dolgozó embernek j u t osz-
tályrészül az, hogy p ihenőszabadságá t a Balaton melle t t i üdülőkön töltse. 
Igen f o n t o s a dolgozók egyéni szempont jából , de a további termelés szem-
pontjából is, hogy ez a p ihenés valóban zavartalan p ihenés legyen. H a csak 
ebből a szemszögből n é z z ü k a kérdést, m á r így is nyi lvánvaló, hogy a pihe-
nés és így az erőgyűjtés zavar ta lanságát sok esetben súlyosan gátló vagy 
éppenséggel lehetetlenné tevő csípőszúnyogok ellen a védekezés indokol t és 
köllségei bőségesen megtérülnek. 

De minde t tő l függet lenül is eléggé indokolná a p rob léma megoldásának 
felvetését a kérdés közegészségügyi o lda la . Az itt i smerte te t t f e lde r í tőmunka 
során megbizonyosodha t tunk arról, a m i r e az eddigi hézagos ada tok alap-
ján m á r gyanakodtunk. A malária egyik alapvető j á rvány tan i tényezője: 
az átvivő Anopheles úgyszólván m i n d e n ü t t jelen van a Balaton m e n t é n . A 
másik a l apve tő tényező: a malár iafer tőzés iránt fogékony ember ugyan-
csak jelen van, mint he ly i lakosság is, d e különösképpen megnövekszik ez a 
faktor az iidiilési időszak alatt. Nem kel l tehát m á s m a l á r i a j á r v á n y kitö-
réséhez, m i n t az, hogy a ha rmadik és egyben utolsó alapvető Jényező: a 
parazita is megjelenjék. E n n e k a valószínűsége pedig együt t növekszik az 
üdülésre ke rü lők számával. A parazita rendszer int a m a l á r i á s vidékről szár-
mazó tüne tmentes pa r az i t aho rdozókban szokolt észrevétlenül e lkerü ln i 
addigelé malár iamentes helyre . Ha m á r most gondolkodunk a ké rdésen : 
milyen m ó d o n tudjuk elejét venni a Ba l a ton mentén a malár ia veszélynek, 
kiderül, h o g y csak egyetlen járható ú t kínálkozik: a szúnyog elleni küzde-
lem. A fogékony emberek számát nyi lvánvalóan nem csökken the t jük , hiszen 
éppen ezek számának növelése a cél. A paraz i tahordozók kiszűrése gyakor-
latilag megoldhatat lan. A beuta l t üdü lőkné l talán megfelelő szervezéssel még 
nehezen megoldható lenne, lehetetlen a z o n b a n megoldani azoknál, ak ik ma-
gánvonalon kerülnek a Ba la ton mellé a k á r hosszabb nyaralás , a k á r csak 
1—2 n a p o s hétvégi k i r á n d u l á s f o r m á j á b a n . Különösen az u tóbbiakon lehet 
elgondolkozni, ha meggondol juk , hogv a Balatontól dé l re alig néhány kilo-
méterrel Z a l á b a n és Somogyban az o r szág legerősebben malár iás területei-
nek egyike kezdődik. 

Ilyen körülmények közöt t szinte érthetetlen, hogy ezideig a Bala tqn 
mentéről c sak elszórtan je lentenek n é h á n y maláriaesetet évente. Azonban ami 
késik, n e m múl ik és az e l ő b b vázolt kö rü lmények és okoskodás eléggé meg-
magyarázzák az OKI Pgrazilológiai Osztá lyának, min t országos ma lá r i a -
felelősnek nyugta lanságát és azt az e lhatározását , *hogy fel kell der í teni a 
Bala ton-körül i szúnyoghelyzetet és elő kel l készíteni a védekezést. Az elha-
tározást h a m a r o s a n tett is követte, amikor m i n d több és t ö b b helyről k a p t u n k 
információ t a közönséges csípőszúnyogok által előidézett áldatlan és sok 
helyütt t a r tha t a t l an ál lapotokról is. 

Mikor fe lmér tük az elvégzendő fe lada to t , kiderült, h o g v a kb. 160 k m -es 
parthossz egyidejű feldolgozása egyéb fe lada ta ink mellett meghaladja erőin-
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ket, különös tekintettel :i fe let tébb bonyolul tnak ígérkező csípőszúnyog-fel-
derítésre. így fo rdu l tunk a Term. Tud. M ú z e u m Ál la t tá rának két kiváló 
szakemberéhez dr. Mihályi Ferenc és dr. Soós Árpád igen tisztelt bará ta ink-
hoz, akikkel m á r korábban is végeztünk több eredményes konzul tat ív kiszál-
lást helyi jelentőségű .szúnyogproblémákkal kapcsola tban. A kollafooráció 
gondolata anná l is kézenfekvőbb volt, mert Mihályi dr. már végzett egy i lyen 
le ider í tőmunkát 1938—39-ben, akkor az OKI keretében. Megál lapodásunk 
után i m m á r közös kérésünke t az Onsz. Te rm. Tud . Múzeum főigazgatója 
dr. Boros István és dr. Szék ess у Vilmos, az Állattár vezetője is nagy meg-
értéssel fogadták , amiért itt külön ismételt köszönetemet nyi lvánítom az 
Intézet nevében is. 

A nagy és fá radságos m u n k a anyagi és technikai feltételeit a m u n k a 
első esztendejében jórészt az Egészségügyi Minisz té r ium.és az OIvl főigaz-
gatója dr. Havas András biztosította a kiszállási költségek, gépkocsik, fel-
szerelés stb. biztosításával. 

Az indulás i év: 1950 nem bizonyult a legszerencsésebbnek. Igen száraz 
nyár volt, a szúnyogtenyészés szempontjából anny i ra jelentős monszuneső-
zés e lmaradt . így főleg csak az állandó jellegű tenyészőlielyek felderítése 
volt lehetséges. Az időszakos tenyészőhelyek a nyár legnagyobb részén á t 
szárazak m a r a d t a k . Annyi előnye azonban volt ennek az időjárásnak is, 
hogy a m i n d e n körü lmények között f e n n m a r a d ó , legmakacsabb tenyésző-
helyeket megál lap í tha t tuk . Az e nyáron gyűj tö t t tapaszta la tok kiegészítve a z 
1951-es és a régebbi 1938—39-es ada tokkal azonban végeredményben az 
az e lőadásban is hallott kielégítő részletességű képet adták. 

Az előadásban e lmondot tak közül h á r o m momen tumot szeretnék kiegé-
szíteni. Az egyik a bifurcatus-Цёrd'és, a más ik a tanácsokhoz megküldö t t 
jelentések iiave. a h a r m a d i k a védekezési időpont megállapí tása. 

Az .4. bifurcatus-szal kapcsola tban telt megál lapí tások két szempontból 
jelentettek számunkra ú jat. Egyrészt meglepeti bennünke t az, hogy egy. s 
helyeken milyen nagy s z á m b a n fordid elő, másrészt megdőlt az a felfogás, 
hogy az emberrel való kapcsolata- laza. Ügy látszik sokkal inkább a n t h r o -
pophil, mint az Anopheles maculipennis, amely csak végszükségben cs íp 
embert . Amellett lényegesen agresszívebb is, mint az A. maculipennis, a m e l y 
csak nyugvó, alvó embert támadó, félénk szúnyog. Mindkét megál lapí tás 
komolyan aggasztó a malar iológus számára . Bizonyos mér ték ig megnyug-
tató csak az, hogy egész speciális és nem sok helyen adódó körülmények 
között tenyészik és így országos viszonylatban nem jelent komoly veszélyt, 
mint ahogy eddigi k i te r jed t járványfelder í tő m u n k á i n k o n r i tkán is ta lá l -
koztunk vele. Balatoni viszonylatban szerencse az, hogy főleg az északi p a r t 
p roblémája , ahol amúgyis kövesebb a tömeges üdülőhely és jórészt o l y a n 
helyeken tenyészik, amelyek távolabb esnek az üdülőhelyektől . 

A tanácsokhoz megküldöt t jelentésekhez részletes tá jékoztatót is кé--/ í-
tettük, amelyben közér thető módon igyekeztünk ismertetni azokat a szú-
nyogbiológiai és védekezési a lapfogalmakat , amelyek a jelentésben fogla l t 
helyzetkép és védekezési javaslatok megértéséhez szükségesek. Ennek elle r 
r.ére ezjdcig mos tudomásunk szerint csak egy-két helyen történt valami. 

És itt é rkezünk el az egész kérdés legnehezebb részéhez, a tudományos 
fe lder í tőmunka eredményeinek gyakorlati hasznosí tásához. 

Mindenekelőtt maguk a védekezési módok sem tisztázottak m i n d e n 
vonatkozásban. A malár iaá tv ivő szúnyogok elleni védekezés módja i t iszlá-
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zottnak mondha tók . Nem így azonban a csípőszúnyogok elleni védekezés 
módjai . I t t a kérdés lényegesen bonyolu l t abb is, a különböző csípőszúnyog-
fajok erősen különböző ökológiai és biológiai sa já tságai folytán. A világiro-
da lomban is alig ta lá lunk adatot, amely idevonatkozólag ú tmuta tás t adna . 
így a védekezés m ó d j a i n a k megál lapí tásában nagyobbára sajá t tapasztala-
tainkra és e lgondolása inkra vagyunk u ta lva . 

A szúnyogok elleni védekezési m ó d o k a t két n a g y csoportra o sz t juk : 
végleges vagy radikális és átmeneti vagy tüneti megoldásra . 

A végleges mego'dást a tenyészőhelyek megszüntetése jelenti feltöltéssel, 
lecsapolással, ártéri szúnyogfa jok esetében pedig o lyan árokrendszer létesí-
tésével, a m e l y biztosítja, hogy az ott időnkin t meggyűlő víz 3—4 napon 
belül lefolyik. 

Az á tmene t i megoldások i r ányu lha tnak a tenyészés ellen és a repülő-
szúnyogok ellen. Előbbiek lényege az, hogy a vízfelszínt levegőelzáró petro-
leum vagy ola jhár tyával von juk be, vagy mérgek, m i n t párizsi zöld vagy 
DDT vízre jut ta tásával pusz t í t juk el a lá rvákat . Utóbbi módokról legutóbbi 
időkig az volt a véleményünk, hogy i n k á b b csak a felszínről táplálkozó Ano-

t páe/e.s-lárvák elpuszt í tására a lka lmasak . Az előadásban említett porozási 
tájékozódó kísérleteink tapasztalatai azonban remélni ehgedik, hogy 
legalábbis sekély vizekben a DDT-porozás nemcsak hogy hatásos a közön-
séges cs ípőszúnyog lá rvák ellen is, h a n e m lényegesen hosszabb ha tás t is biz-
tosít, min t az Anopheles-lárvák ellen. A kísérletek m é g kiegészítésre szorul-
nak és ezt tervbe is vet tük. 

A r epü lő szúnyogok elleni védekezés csak azóta jöhe t egyáltalán szóba, 
mióta a D D T megjelent a rovarir tás küzdőterén. Ez a soha nem remélt 
csodálatos h a t á s ú szer k o n t a k t idegméreg voltánál és ta r tós ha tásáná l fogva 
alkalmas a r r a , hogy o lyan felületekre permetezve, ahol a szúnyog rendszerc-
sen m e g f o r d u l ölő hatást fe j t sen ki. A nappa l i pihenést a lakóépületekben kereső 
Anophele.s-ek ellen a hálószobák, istállók és ólak fa la inak és mennyezetének 
permetezése eredményes. E z t a malár ia elleni védekezés céljából végrehaj to t t 
permetezést aiz Anopheles-tenyészés komolyabb mér t ékű megindulása előtt, 
nálunk t ehá t április hó fo lyamán , de legkésőbb m á j u s közepéig végre kell 
haj tani . Az előadásban megállapítot t két védekezési időpont tehát a közön-
séges csípőszúnyogra érvényes elsősorban. A malária elleni védekezés szem-
pontjából fon tos lakóház, istálló és ól permetezéseket tehát az előbb említett 
ha rmadik időpontban kell végrehaj tani , olyan módon, hogy a helyiségek 
falaira és mennyezetére m 2 - k é n t legalább 1 gr DDT-t permetezzünk, ö téves 
tapaszta la ta ink szerint ez biztosít ja haza i viszonylatban azt, hogy a perme-
tezés h a t á s a őszig kitart s így azt a n y á r fo lyamán n e m kell megismételni , 
ami m u n k a , költség és a lakosság n y u g a l m a szempont jából fontos. Az emlí-
tett 1 gr p r o m 2 DDT felvitelt 50%-os D D T tar ta lmú permetező p o r a n y a g 
1 : 20 hígí tot t vizes szuszpenziójával végrehaj to t t alapois permetezéssel lehet 
elérni. 

A közönséges csípőszúnyogoknál ugyancsak a hálószoba permetezése biz-
tosítja az éj jel i nyugalmat és ha lefekvés előtt legalább 1 órával előbb becsuk-
juk az ab l akoka t . Az é j t szakai szellőzés biztosítására egy önállóan ny i tha tó 
ablakrész szúnyoghálózását szoktuk javasolni . A pa rkok , kertek és egyéb 
nappali és estéli szabad ta r tózkodó helyek csípőszúnyogmentessége is tartó-
san biztosí tható kísérleteink szerint, ha a védendő területet és a n n a k kör-
nyékén 40—50 méteres körzetben a növényeket , bokroka t és fáka t ember-
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magasságig lepermeteztük DDT-vel , úgy, hogy a levelek f o n á k j a is k a p j o n 
permetet . A D D T ha tás ta r tósságá t az ilyen külső a l k a l m a z á s k o r n a g y m é r 
lékben el lensúlyozzák az esők, a por stb. egyszóval azok a tényezők, amelyek 
el távol í t ják vagy lefedik a DDT-t . 

Az ideiglenes megoldásokhoz s o r o l h a t j u k végül az ú . n . mozgó-szivaty-
tyús megoldást , amelyet o l y a n időszakos vízgyülemek gyors és ismétel! m e g -
szüntetésére javasol tunk, ame lyeknek csa tornázássa l tör ténő levezetése szint-
problémák, vagy egyéb o k o k mia t t n e m o ldha tó meg. 

A védekezési módok mindegyike meglehetősen költséges és fá radságos . 
E lőnyben mindenese t re a végleges megoldás t adó m ó d o k a t kell részesí-

teni. Bár az á tmenet i megoldások olcsóbbak és helyes a lka lmazás mellet t 
p i l lanatnyi lag ugyanolyan e r edmény t a d h a t n a k , m i n t a véglegeseik, mégis 
hosszú időn á t ismételten a lka lmazva végeredményben jóval több f á r a d s á -
got, anyagot és pénzt igényelnek és a p rob lémá t t a r tós í t j ák . A D D T cselé-
ben ezenkívül fennál l az a veszély is, hogy D D T resistens szúnyogtörzsek 
keletkeznek és ez az egyébkén t k i tűnő á tmene t i védekezési m ó d is f e l m o n d j a 
a szolgálatot. 

A védekezési módok kidolgozása az OKI fe ladata , a kidolgozott m ó d o k 
a lka lmazása , vagyis gyakor l a t i védekezés megszervezése és vég reha j t á sa 
elsősorban a tanácsok fe l ada ta . 

Mivel a védekezésnek mindegyik m ó d j a níeglehetősen költséges és 
fáradságos , sokszor nehezen teremtődik e lő a megfelelő fedezet. K ö n n y e b b 
a helyzet, h a a szúnyogok elleni védekezés szóbajövő m ó d j a egyúttal a gaz-
dasági é rdekekke l is t a lá lkoz ik , min t pl . egyes lecsapolásoknál , amiko r add ig 
haszná lha t a t l an , mocsaras terület gazdasági lag műve lhe tő területté változik. 
Ahol csak lehet , igyekezni is kell a v á r h a t ó gazdasági e lőnyökkel is érvelni 
és lendüle tbe hozni a s t a t i k u s jószándékot . 

V a n n a k viszont o lyan sa jná la tos esetek is, a m i k o r a gazdasági é rdek 
ütközik a védekezéssel. I lyen éppen balatoni v i szonyla tban az e lőadásban 
ismételten szóbakerül t n á d a s o k kérdése . A szúnyogok elleni védekezés a 
nádasok k i i r t ásá t követelné, azonban a nádasok meg ta r t á sa fon tos gazda-
sági é rdek . Szúnyog szempontbó l nézve a kérdést , ugyancsak aggoda lom-
mal ha l lo t t unk arról a t e rv rő l , hogy ha l tenyésztési é rdekekbő l tavasszal mes-
terségesen fokozni k í v á n j á k a Balaton duzzadásá t . Ez egyér te lmű azzal, 
hogy még nagyobb par t i részek ke rü lnek víz alá m á r ko ra tavasszal, m á r -
pedig u g y a n c s a k visszatérő r í m volt az e lőadásban az elöntött part iszegé-
lyek fon tos szerepe egyes partrészletek s zúnyogprob l émá jában . 

Minden t összevéve: b á r az a lapvetően fontos t u d o m á n y o s fe lder í tés 
lényegében megtörtént , a balatoni s zúnyogprob léma gyakorla t i megoldása 
nem látszik k ö n n y ű f e l a d a t n a k . Igyekezni fogunk odaha tn i , liogy ahol csak 
lehet, a végleges megoldások meg tö r t én jenek a k á r a tanácsok ú t j á n , a k á r 
úgy, hogy a probléma n a g y s á g a és sokágú jelentősége mia t t valamilyen köz-
ponti megoldásban k e r ü l j ö n sor generális rendezésre . T ö b b érdekelt minisz-
térium együ t tműködéséve l l á t juk a p rob lémát mego ldha tónak és ezért 
min isz té r iumközi bizot tság lé t rehozására fogunk törekedni . Addig is, a m í g 
a végleges rendezés bekövetkezhet , főleg a DDT-vel végezhető á tmene t i 
védekezési módoka t szo rga lmazzuk azokon a he lyeken is, ahol az adottsá-
gok következtében végső fokon a végleges vízrendezés kell, hogy megtör -
ténjék. 
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A m a i előadáson e lhangzo t t ak k o n k r é t és szép p é l d á j á t ad t ák a n n a k 
a lenini-sztálini tételnek, hogy a t u d o m á n y közvetlenül összekapcsolva a 
gyakor la t ta l szolgálja i g a z á n a nép érdekei t . Remélem, h o g y éppúgy, m i n t 
a Közegészségügyi Intézet , a Te rm. T u d . Múzeum is számos pé ldá já t f o g j a 
még szolgál ta tni ennel? a tételnek és a jövőben is f e n n t a r t h a t ó lesz ez a szép 
kol laboráció, annál is i nkább , inert a ba l a tonmen t i p rob l émán kíviil s z á m o s 
helyen v a n hasonló p rob léma , amelyeke t csak hasonló t u d o m á n y o s felde-
rítés u t á n lehet e redményesen megoldani . 

MIHÁLYI FERENC 

Az e lhangzot t e lőadás i l lusz t rá lására ta lán érdemes e lmondani , m i lyen 
nehézségekkel kell m e g k ü z d e n ü n k , m i k o r elméleti e r edménye inke t á t a k a r -
juk vinni a gyakor la tba . 

Amin t az e lőadásban hal lo t tuk, 1938-ban indul t meg Hévizén az Orszá-
gos Közegészségügyi In téze t kere tében az első hazai kísérlet a cs ípőszúnyog-
probléma megoldására . Keres tünk i roda lmi ada toka t , hogy hasonló ter-
mészetű kü l fö ld i m u n k á k r ó l , azok e redménye i rő l t á j é k o z ó d j u n k . Nagy meg-
lepetéssel tapaszta l tuk , h o g y a szúnyogokra vonatkozó i roda lom csaknem kizá-
rólag a betegségter jesztő f a j o k k a l fogla lkozik , csak elvétve a k a d ' egy-két 
cikk a cs ípőszúnyog p rob lémáró l . E z e k is m i n t helyi kérdések jórészt elér-
hetetlen fo lyó i r a tokban ke rü l t ek közlésre. Nem volt mi t t e n n ü n k , meg kel-
lett e légednünk a sz isz temat ika i m u n k á k b a n elszórt kevés ökológiai ada t t a l 
és m u n k á n k b a n teljesen a s a j á t l á b u n k r a kellett á l lnunk . A szúnyogha tá ro -
zásban segí tségünkre vol t a Múzeum részben m á r k i f a k u l t és kopot t , de 
megb ízha tóan ha tározot t anyaga . Összehasonl í tó l á rvaanyag , sa jnos , n e m 
állott r ende lkezésünkre . 

I lyen nehézségek közt 1938. végére mégis elkészült a hévízi csípőszú-
nyog és m a l á r i a p r o b l é m á r ó l szóló je len tésünk. Kider í te t tük, hogy a szú-
i iyugcsapásnak h á r m a s o k a van. Először a hévízi völgynek nagyk i t e r j edésű 
k i sebb-nagyobb részben m i n d e n évben e lárasztói t ré t je . A ré t vizét levezető 
Ó-berek c s a t o r n á n a k o lyan k ics iny az esése, hogv a ré t ről nagyobb esők 
vizét csak he tek alatt t u d j a levezetni. Márped ig a szúnyogok egy hé t a la t t 
k i f e j lődhe tnek . Az ál lami k u l t ú r m é r n ö k i h iva ta l véleménye a l a p j á n javasol-
tuk a c s a t o r n á n Hévíz a l a t t 2 k m - n y i r e levő be tonküszöb lemélyítését, a 
m u n k a elkészültéig á rv ízkor a rét petróleum-permetezését . 

A m á s i k ok a tó körü l i erdőben, a n n a k pocsolyáiban folyó szúnyog-
tenyészés. A cs ípőszúnyogok kb. h a r m a d a származói t innen . I t t a k i s e b b 
pocsolyák feltöltését a n a g y o b b a k lecsapolását vagy pe t ró leumozásá t java-
soltuk. 

A h a r m a d i k ok a k ö r n y é k i c sa to rna rendsze rben és a hosszabb ideig 
vízzel bor í to t t pocso lyákban folyó malá r iaszúnyog- tenvész és. Évrő l -évre a 
helybeli l akósok közül k b . 10—12 betegedet t meg m a l á r i á b a n . Hogy az 
üdü lő vendégek közül m e n n y i , azt természetesen nem lehet megmondan i , 
inert fe r tőzésüke t sok esetben hazavi t ték és esetleg csak h ó n a p o k m ú l v a tör t 
k i r a j t u k a betegség. Mivel a ma lá r i a szúnyog csak a növényzet te l e rősen 
benőtt vizeket kedveli, j avaso l tuk az á r k o k n a k , c s a t o r n á k n a k a növényzet-
től való megtiszt í tását . 

Mi va lósul t meg a javas la tokból , h o g y a n a laku l t a hévízi szúnyoghely-
zet? A fő f e l ada t , az Ó-berek csa torna lemélyítése, nagy költsége mia t t nemi t 
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történt még. A rét pe t ró leummal való permetezését is csak egyetlen alka-
lommal h a j t o t t á k végre, akkor s ikerü l t is a szúnyogok k i ra jzásá t megelőzni. 
Az erdei tenyészőhelyeket részben lecsapolták, részben feltöltötték, a ma lá -
riaveszélyt jelentő árkokat növénytelenítették. 

Tör tént azonban még valami, ami kívülesett a számí tásunkon . Az Or-
szágos Közegészségügyi Intézet évek óta kísérletezett a Gambusia nevü szú-
nyoglárvaevő halacska meghonosí tásával . Sajnos, a teleltetésre kitett anya-
gunk mindig elpusztult, Lőrincz Ferenc 1937-ben kísér le tképpen sűrűszemű 
drótketrecben a Hévíz-csatornába tétetett telelni Gambusiá-kat. Tavasszal 
azt találtuk, hogy a ketrec lyukas és közelében ott úszkálnak a megszökött 
halak, vagy azok leszármazottai . Azóta nyáron a hévízi völgy minden vize 
nyüzsög a Gambusiá-któl. A maláriaveszély egy csapásra megszűn t . Befolyá-
solták-e a" Gambusiá-к a cs ípőszúnyogok tenyészését? Nagy esők u tán a csa-
tornában lefolyni nem tudó víz az egész rétet e láraszt ja m i n d e n ü t t kikel-
nek a fö ldön rejtőző peték és mil l iószámra nyüzsögnek az Аёс/es-lárvák az 
ártér vizében. A vízzel a Gambusiá-к is k ikerülnek a rétre és megesznek any-
nyi lárvát, amennyi t csak t udnak . Az Aé7/e.s-]árvák gyors fej lődése miatt 
azonban csak kis részüket t u d j á k elfogyasztani. Még több m a r a d a kike-
lésre. Az Aédes-eк k i ra jzása u t á n v i sszamaradnak a lassan fe j lődő Anophe-
/es-lárvák. Ezeket rövidesen fe l fa l ják a halak. Sajnos, a halak sorsa is meg-
van pecsételve. Tízezerszámra rekednek a réten és a rét k iszáradásával 
elpusztulnak. Csak a csa tornában meghúzódó ha lak menekü lnek meg é s 
ezek a tó és a Hévíz-csatorna meleg vizében áttelelnek. I n n e n ra jzanak ki 
minden évben az ár terekre. 

Az elviselhetetlen csípőszúnyog-kellemetlenség említésére az Országos 
Közegészségügyi Intézet és a helybeli Állami R h e u m a kórház a park leglá-
togatot tabb részeit az 1949—50—51 években DDT-vel lepermetezte. Ezzel a 
permetezőszer minősége szerint jobb vagy rosszabb eredménnyel , évenkint 
néhány tízezer forint költséggel a szúnyogok számát elviselhető mér tékre 
szorította lé. Ez azonban nem végleges megoldás, csak n a g y o n költséges 
tüneti kezelés. 

A végleges megoldást csak több százezer for int költséggel végreha j tha tó 
vízrendezéssel lehet elérni. Szúnyogokra ennyit n e m áldoznak. Más oldalról 
nyílott lehetőség a pénz előteremtésére. 1951-ben a nyári árvíz elöntötte az 
állami lápkísérlet i telepet, milliós ká r t okozva. így gazdasági é rdekből sike-
rül t elérni, hogy a Földművelésügyi Minisztérium elrendelte az egész lecsa-
poló rendszer rendbehozását , rendelkezésre bocsáj tva a szükséges összege-
ket. Á m u n k a most folyik és jövő évben meglá t juk milyen változást hoz a 
szúnyoghelyzetben. Remélhető, hogy most m á r kis költséggel a m e g m a r a d ó 
vizeket az ú j lecsapoló rendszerbe bekapcsolva, a szúnyogííellemetlenséget 
lényegében meg tud juk oldani és a Hévízen gyógyulást kéreső dolgozókat 
az elviselhetetlen tömegben kínzó szúnyogoktól örökre meg t u d j u k szaba-
dítani. 

Azérl m o n d t a m el hévízi m u n k á n k történetét, liogy lássuk milyen nehéz-
ségekkel kell megbirkózni a szúnyog elleni küzdelemben. L á t t u k azt, hogy 
kisebb mére tű munká la tokra közvetlenül elő lehet teremteni a költségeket, 
nagyobbmére tű -vízrendezési munká la tok azonban csak úgy h a j t h a t ó k végre, 
ha mezőgazdasági érdekek és jó k iaknázot t a lka lmak segítségünkre sietnek. 
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SZABÓ ZOLTÁN 

A kuta tóknak i m é n t elhangzott mind természet tudományi , mind köz-
egészségügyi, mind fürdőzés i , mind kul turál is szempontból nagyjelentőségű 
előadásához két i r á n y ú hozzászólásom van. Az egyik: 

Mi a véleményük a kuta tóknak, fog-e hazánk csípősszúnyog á l lománya 
jelentékeny mér tékben és károsan növekedni az ötéves és a további tervek 
során k ibontakozó öntözéses mezőgazdaság fejlesztése és az egyre nagyobb 
méreteket öltő rizsföldi gazdálkodás kapcsán? Ha igen, van-e ha tha tós véde-
kezés ez ellen? Szándékoznak-e a ku t a tók ezzel a kutatás i i r ánnya l is fog-
lalkozni az OKI-val e g y ü t t ? A másik : 

Üj, n a g y lakosságú ipari településeink, k ibontakozó nagy ipari váro-
saink a Duna , ill. T isza mellett létesülnek, ill. létesültek. E létesítmények 
mily kapcsola tban v a n n a k a szúnyogveszéllyel? Súlyosan esik számításba 
ugyanis a z a tény, b o g y e helyeken k o r á b b a n n e m voltak a helyi viszonyok 
civilizáltak, továbbá, h o g y e helyeken a folyók hu l lámterében tekintélyes 
területeket képviselnek az árierek, ho l jelentékeny az időszakos vízelborí-
tású rész. Sőt e he lyeken a régebbi és jelenlegi m u n k á k fo lyamányaképpen 
igen n a g y a kubik-gödrök száma is, ahol szintén szeretettel t anyáznak a 
különböző szúnyog-félék. Végeztek-e a kutatók a szúnyog repülési távolsá-
gával kapcsola tban méréseket , vizsgálatokat? Mert ennek főleg a tiszai 
viszonylatban van jelentősége, ugyanis itt a településekkel szembeni túlsó 
oldalakon van jobbára az ártér. 

ENTZ BÉLA. 

Két esztendővel ezelőtt az Országos Közegészségügyi Intézet felkérésére 
a Nagykanizsai Malária Állomás a k k o r i vezetőjével, Kiss József-fel, 
együt tműködve, t á jékozódó jellegű kísérleteket kezd tünk Tihanyban , a Bio-
lógiai Kutatóintézetben a „Giron" és „Matador" porozószereknek ha iakra 
gyakorolt ha tására és halasvizekben való a lka lmazhatóságára . 

A kísérletek során azt az e redményt kap tuk , hogy mind a svájci 
„Giron"', m ind a m a g y a r „Matador" ' 0,5 g/m2 es" mennyiségben alkalmaz-
ható veszély nélkül oly vízben, amelyben 4—5 cm-es, vagy anná l nagyobb 
termetű h a l a k élnek. í — 2 g/m2-es töménységű porozás azonban m á r veszé-
lyes és a halak pusz tu lásá ra vezethet. A mérgezésre a különböző ha l f a jok 
különböző érzékenységűek. A megfigyelés szerint ú. a. fa jhoz tar tozó kisebb 
példányok mindig érzékenyebbek, m i n t a nagyobb egyedek. Kitűnik, hogy 
a mérgező hatású v ízben a balak először meneküln i próbálnak, pipálnak 
és idegesen ide-oda úszká lnak . Ez a r r a mutat , hogy szabad vízben enyhén 
és nem túlságosan n a g y o n porozott vízből a ha lak ösztönösen menekülnek, 
zárt területen azonban természetesen elpusztulnak. A kisebb mér tékben 
mérgezett egyedeket f r i s s vízbe téve, azok nagyrésze rövidebb-hosszabb idő 
után teljesen helyrejött . A fiatal ivadék igen érzékeny volt a mérgezésekre. 
Ezekből az e redményekből az következik, hogy a halasvizekben a permete-
zés mér téke nem h a l a d h a t j a meg a 0,5 g/'m2-es porozószer mennyiséget, 
továbbá, hogy ívóhelyek környékén, ívási időben a permetezés minden körül-
mények közöt t tilos. 

Fe lmerü l annak lehetősége, hogy esetleg ilyen alacsony adagolás esetén 
DDT-rezisztencia lép fel . Ez lehetséges, de talán mego ld ja a kérdést, hogy 
ma már n e m a DDT az egyetlen porozásra haszná l t rovarirtószer, hanem 
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ezeknek m a már egész so ra i smere tes ' (DDD, 666, hexae thyl te t raphosphat , 
stb.). 

1950. n y a r á n nyíltvízi porozási kísérleteket kezd tünk , a halak termé-
szetes körü lmények közö t t DDT rezisztenciá jának megál lapí tására . Sa jnos , 
a használ t svájci porozókésziilék nem vált be a meglehetősen tapadós „Ma-
tador" porozására . így a kísérleteket ideiglenesen a b b a kellett hagyn i és 
ezek további folytatásához vagy kevésbbé tapadó porozószerre, vagy meg-
felelő porozókészülékre v a n szükség. 

b o r o s i s t v á n 
Az elhangzott e lőadással kapcsolatban egy gondolatot szeretnék felvetni, 

mely a szúnyogok elleni védekezés so rán esetleg n á l u n k is valóravál tható. 
A T r a n s z k a u k á z u s b a n Batumi környékén régebben nagyon sok volt 

a vizenyős, elmocsarasodött , maláriaveszélyes terület. Már a szovjet u ra lom 
idején azonban m i n t azt 1947-ben magam is l á t t am — megszüntet ték 
a terület vizenyős jellegét avval, hogy Eucalyptus f á k a t ültettek nagy meny-
nyiségben zárt tömegekben és elszórtan is. 'Eucalyptus ligeteket létesítettek 
mindazokon a helyeken, amelyeknek vízében szúnyogok tenyészhettek. Az 
Eucalyptus gyorsan nő, sok vizet párologtat , s így a t a l a j t teljesen szárazzá 
telte. Ügy értesültem, hogy már a Kaukázus tó l északra fekvő területeken is 
folynak kísérletek vizenyős, s így szúnyogok tenyészésére alkalmas területek 
lecsapolására. 

N e m volna-e lehetséges nálunk is meghonosí tani bizonyos Eucalyptus 
f a fa j t áka t , ily módon is felvenni a küzdelmet a szúnyogok, ill. a ma lá r i a 
veszedelme ellen. Botanikusa ink részére há lás és érdekes feladat lenne a 
kérdés tanulmányozása . Amennyiben sikerülne a széles skálájú a lkalmaz-
kodásukról ismert Eucalyptus fa íé lék közül egy, a mi éghajlat i adot tságaink 
között is életképes f a j t á t kitenyészteni, ha nem is szüntethetnénk meg a 
szúnyog- és maláriaveszedelmet, ta lán mégis csökkenthe tnénk. 

LOVAS BÉLA 
Somogy megyében 6 évig volt a lka lma f igyelemmel kísérni a szúnyog-

elleni küzdelmet . Legnagyobb örömmel és hálával kell megköszönni ennek 
érdekében megetett munkáit, mert ők közvetlenül lá t ták azt a gyötrődést , 
amit a szúnyogok n e m c s a k a helyi lakosságnak, h a n e m az üdülőknek okoz-
nak. Az A. maculipennis varietásaival kapcsola tban azt jegyzi meg, hogy ott 
sok typicus fordul ellő. Azt hiszi, ez i n k á b b a sekély vizeknek volt a velejá-
rója. 1943— 1944-ben vol tak porozási kísérletek, a z o n b a n a porozószer o lyan 
rossz minőségű volt, hogy tartóssága nagyon rövid ideig tartott, úgyhogy a 
porozásokat többször kellelt ismételni. Igen érdekes volna a DDT ha tásme-
chan i zmusá t figyelni. Ez igen meglepő és komoly reményekkel kecsegtető 
vizsgálat lesz. A szél kérdését szeretné még megemlíteni . Az ura lkodó szél-
járás az északról dél fe lé f ú j ó szél, de egyes esetekben ellenkező i r á n y ú a szél 
az északról dél felé f ú j ó szél, de egyes esetekben ellenkező i rányú a szél 
és ezért szükséges volna parti községek szúnyoghelyzetét is felvenni és figj re-
lemmel kísérni. A dimeti l f ta iá t kérdéséhez szeretne hozzászólni. Ez a szer 
megváltó hatású va lami . Látta, hogy 100 üdülésre hozott gyermek közül 
50-nek bekenték a lábát , a másik 50-ét nem, amelynek következménye-
képpen az 50 nem b e k e n t lábú gyermeket agyoncsípett a szúnyog, mi re ezek 
igen mél ta t lankodtak . A magyar készí tménynek csak az a hibája , hogy csak 
egyórai ta r tamú. E r r e a ha tásra felfigyeltek a gyógyszerkémikusok. A 

1 3 Os/.lályköz^mény IV 
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Gyógyszerkutató Intézettel vegye fel a kapcsolatot a Közegészségügyi Intézet,, 
a kutatás továbbfo ly ta tására és tökéletesítésére. 

ZILAHI-SEBESS GÉZA 

Ez év n y a r á n , a Magyar Hydrológiai Társaság ba la tonfüred i anké t j én 
— nem tudva a fo lyamatban lévő munká la tokró l m a g a m is hangozta t tam, 
liogy úgy a Bala ton környék lakossága, m i n t a nyáron ott üdü lő dolgozók 
nyugalma é rdekében küzdelmet kell ind í t an i -a szúnyogok ellen, ö rvendetes , 
hogy e követe lmény ilyen h a m a r teljesül is. A vizsgálatok, melyeket az elő-
adók végeztek, nemcsak a szúnyogok elleni küzdelem szempont jából ered-
ményesek, h a n e m egyrészt ha ladás t jelentenek a hazai Culicidák rendszer-
tani megismerése tekintetében, másrészt azok környezet tana is számos adat ta l 
gyarapodott . Fe l kell a z o n b a n hívnom a figyelmet, hogy a természetes 
vízterületek, m i n t tenyészőhelyek figyelembevétele mellett gondot kell for -
dí tani a mesterséges víztároló helyekre, min t a tűzoltó vizekre és az esővíz-
gyű j tő medencékre is, amelyekből szintén ezerszámra r a j z a n a k elő a b e n n ü k 
fejlődött Cul icidák. Meg kell továbbá emlí tenem, hogv a dolgozóknak a 
nyugalomra n e m c s a k az üdülés alkalmával , h a n e m m u n k á j u k végzése idő-
szakában, o t thon i pihenésük közben is szükségük van. A jobb pihenés, 
j obb munkavégzéssel jár. Aján la tos lenne tehát a szúnyogok elleni védékezési-
el járások ki ter jesztése a dolgozók o t thona inak környékére is. Országossá 
kell tehát t enn i a szúnyogok elleni küzdelmet . 

A DDT-t m a g a m is p r ó b á l t a m alkalmazni , bár kevésbbé pontosan kör-
vcnalozott körü lmények mellet t . Az e redmény kielégítő volt, azonban 
mélyebb vizeknél az adagolást meg kellett ismételni. 

Meg kell m é g jegyeznem, hogv az 1950. és 1951. évi szúnyogmennyiség-
gel kapcso la tban a Ha jdú megye i tapasz ta la ta im éppen ellenikezőek voltak 
azzal, amit az előadók a Ba la ton ra vonatkozólag említenek, mer t a H a j d ú -
ságban az 1950. év száraz, meleg nya rán a szúnyogok sokkal , tízszerte na -
gyobb mennyiségben muta tkoz tak , mint 1951. nyarán . 

BÁNKI LÁSZLÓ: 

Tisztelt Szakosztály! Az igen érdekes e lőadás és a felszólalások számos 
elméleti és gyakor la t i szempontot vetnek fel; ezekhez szeretnék hozzászólni, 
m a j d néhány konkré ten feltett kérdésre válaszolni. 

Elsősorban azt szeretném kihangsúlyozni , amit kü lönben az előadók 
is vallanak —- hogy az előadott , alapvetően érdekes e redmények ellenére 
a nagybani védekezés legcélszerűbb m ó d j á n a k megál lapí tásához még igen 
sok vizsgálatra van szükség. A probléma ugyanis rendkívül bonyolult . Ügy 
látszik, hogy az előadók szerint elhatárolt h á r o m különböző tenyészőhelyet 
gyakor la t i toxikológia szempontjából is el kell választanunk egymástól. 

1. Időszakosan kiszáradó vadvizek. Itt igen jól bevál tak a DDT. tar-
t a l m ú porozószerek, mivel a sekély víz f enekére merülve az ismételt kiszá-
r a d á s után is megmérgezték a fenekén táplá lkozó szúnyoglárvákat . Mihályi 
k a r t á r s n a k az e lőadása előtt részemre adott felvilágosítása a l ap j án tényleg 
valószínűnek látszik, hogy a lárváik a kon tak t méreghatáson túlmenően, a 
törmelékkel elfogyasztott DDT-vel belsőleg is megmérgeződnek. Nagy kérdés 
azonban , hogy az ismertetett szép eredmények máskor és m á s u t t is repro-
dukálha tók-e? Gondolni kell ugyan i s a D D T bomlékonyságára , ami számos 
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kü l ső körü lmény függvénye. A Hungária Vegyiművekben több éve f o l y n a k 
a vizsgálatok e kérdésre vonatkozóan és éppen ú jabb , lezárás előtt á l ló 
kísérletek e redménye szerint igen valószínűnek látszik, h o g y a DDT készí t -
m é n y e k bizonyos körü lmények között va ló hatáscsökkenése elsősorban a 
D D T ha tóanyag elpárolgásái iak következménye; ezen u g y a n segíteni lehet , 
h a a párolgási felületet pl. az optimális szemcsenagyság megválasztásával 
csökkent jük , mégis kérdés, h o g y időszakosan kiszáradó vízfenéken elhelyez-
kedő szer, kitéve az esetlegés erős inszolációnak, hogyan fog ebből a szem-
pontból viselkedni. Azt sem tud juk , hogy a különböző ta la jok fizikai és 
kémiai szerkezete milyen h a t á s s a l lesz a szer re . Az előadók kihangsúlyozták, 
hogy a porozószereket erősen túladagolták. Valóban így v a n . Meg kell á l la-
pí tani a vizsgálat szempont jábó l legfontosabb szúnyogfa jokra a DDT me-
diális letalis dózisát, és m i n t (kiindulási a l a p h o z ahhoz viszonyítani a gya-
kor la tban használandó, b iz tosan ható méregmennyisége t . Nagy kérdés , 
hogy ez a csökkentett m e n n y i s é g mennyire lesz tartós. 

2. Állandó jellegű vadvizek. Itt valószínűleg jól be f o g n a k válni a D D T 
emulziók. Ezekkel a porozószereknél viszonylag jóval o lcsóbban az egész 
víztömeg egyenletesen és ta r tósan megmérgezhető. A méregkoncent rác ió 
is valószínűleg jóval a lacsonyabban t a r t ha tó . 

3. Nádasoknak a tó s z a b a d vizével é r in tkező szegélye. Ez az élettér az 
i r tás szempont jából szintén k ü l ö n kezelendő. Itt az e m u l z i ó k nem jöhe tnek 
szóba, mert a méreg a tó szabad vizében felhígulva e l tűnnék , el tekintve 
esetleges (káros hatásától a ha l ak ra . Az egyszerű porozószerek sem f o g n a k 
megfelelni a nagyobb vízmélységek mia t t . Talán ilyen helyen kell m a j d 
„Giron"-szerű speciális vízporozószert haszná ln i , amely hosszabb ideig a 
vizén lebegve marad . 

Lovas t isztiorvos felszólalásaiban a sze rek hatás tar tósságára is k i t é r t . 
Fentebb m á r említettem, h o g y valamely DDT-tar ta lmú készítmény h a t á s -
tar tóssága mi lyen sok, m é g kellően nem tisztázott tényező függvénye. Any-
nyit azonban megnyugta tásu l közölhetek, h o g y a k ísér le te ink a közeli m e g -
oldással kecsegtetnek, annál is inkább, m e r t most fo lynak a megbeszélések, 
hogy gyárunk részére n é h á n y részletkérdés kivizsgálására egyetemi t a n á r o k 
közreműködésé t biztosít ják. Megjegyzem, h o g y készí tményeink hatás tar tós-
ságával-— a Lovas dr. által legjobban i smer t 50%-os permetezőszert k ivéve 
— komoly b a j nincsen. 

Entz k a r t á r s u n k kérdést tett, hogy a külföldön m á s célra használa tos 
ú j a b b rovarmérgek közül n e m jöhetnek-e a DDT-nél j o b b a k számba? A 
sok ú jabb szer közül egy sem rendelkezik szúnyogirtás szemponjából a 
DDT-nél e lőnyösebb tu la jdonságokkal , v iszont nagyrészük melegvérűekre 
a DDT-nél sokka l mérgezőbb, ezért ha szná l a tuk n a g y o b b óvatosságot igé-
nyel. Ennek ellenére a jövő évadban az Országos Közegészségügyi In téze t 
parazifológiai osztálya g y á r u n k bevonásával a r izs fö ldeken szúnyogírtási 
kísérleteket f o g végezni, me lyekné l kü lönböző DDT- ta r ta lmú készí tmények 
mellett HCH- és szulfurál t D D T emulziókat is k ip róbá lunk . 

Entz dr. szóválette, h o g y gyárunk készítményei n e m egyenletes m i n ő -
ségűek. pl. a porozószerek tavaly kísérleteinél összetapadtak és nem vol tak 
k iporozhatók. E r r e azt a felvilágosítást adha tom, hogy er rő l t u d o m á s u n k 
van, de nem a gyáron m ú l i k , hogy ezt a h i b á t nem t u d t u k teljesen k iküszö-
bölni. T. i. a szer gyár tásánál felhasznált vivőanyagok, ez t esetben a t a l k u m 
minősége nem eléggé á l l andó , úgyhogy j o b b anyag h í j j á n kénytelenek va-
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gyünk gyengébb segédanyagokat is bedolgozni. I)e a t ihany i Biológiai Ku-
t a tó Intézetnek, vagy m á s in tézménynek mindig a legmesszebbmenőén ren-
delkezésre álltunk, és ha jövőben kísérleti célokra s z ü k s é g van valamilyen 
anyagra , tessék velünk az érintezést fe lvenni . 

Entz k a r t á r s figyelmeztet a DDT-пек halakra m é r g e z ő voltára. I t t ki-
ter jedt vizsgálatokra van szükség, de b i z t a tó az a k ö r ü l m é n y , bogy a mediá -
lis letális dózis szúnyogok lárváinál sokszorosan kisebb, mint ha l akná l . 

Az egyik hozzászóló k a r t á r s annak a reménynek a d o t t kifejezést, hogy 
a szúnyogoknak DDT-vel való irtása rövidesen o rszágos mértékben meg-
kezdődhet . A még t i sz tázandó tudományos részletkérdésektől el tekintve is, 
sajnos, e r re egyelőre nem lehe t gondolni. T. i. egyedül földművelési cé lokra 
a gyárunk által termelt D D T mennyiségének többszörösére volna szükség , 
főleg most, a kolorádó b o g á r elleni prevent ív védekezés miatt, tehát a ke-
vésbbé fontos szúnyogirtás bizonyosan hát térbe fog szorulni. Remé l jük 
azonban, m i k o r r a a szúnyogok ir tására vonatkozó m é g szükséges kísér le tek 
befejeződnek, felépül a je lenleg tervezés alat t álló nagykapac i t ású növény-
védőszer ü z e m ü n k és l ega lább a legjobban indokolt he lyeken jutni f o g szú-
nyogok ellen is DDT. 

SZALAI MIHÁLY 

Felhívja a ügyeimet Ibjev: „Édesvizek élete" c. könyvre . Kiegészítésül 
összefoglalja azokat a védekezési szempontokat , amelyeket a Szovjetunióban 
a lka lmaznak . A kémiai szerek közül az olajos és a p o r ha lmazál lapotban 
lévő szereket a lkalmazzák. Olajos szereket csak a k is kiterjedésű pocso-
lyákná l haszná lnak , a ha las vizeknél ez n e m engedhető meg. Sokat foglal-
koz tak párizsi zölddel való permetezéssel. Így a vizsgálatok szerint 1 hek-
tá rny i területre 10 gramm kiszórását egyenletesen permetez ték a víz sz ínére . 
30-szoros adagolás tehát 10Ó—300 gr. a lkalmazása l hek tárnyi fe l sz ínen 
a lá rvákra jelent pusztulást. Ezeket kézi poroztatókkal, motoros porozókka l 
és repülőgépekkel szórják szét a r izsföldeken. Ökológiai szempontokat is 
a lka lmaznak , úgyszintén biológiai módszereket szintén, m i n t pl. a Gcimbusiá-t. 
A rizsföldeken igen jelentős a pontyivadék malár iapuszt í tó szerepe. H a t á s t 
é r n e k még el a pa takoknak bokrokka l és fákkal való telepítésével is. Lá g y -
szá rú vízi növényeket mel lőznek, mert ezek terjesztik a malláriátokozó szú-
nyogot . Kémiai módszerekről van még szó és hátra vo lna a víz h idrológia i 
viszonyainak ha tásá t ku ta tn i . A vízszint ingadozását a Bala tonon lehet sza-
bályozni . egy n a p alatt 12 m m el lehet a Balaton szint jét csökkenteni, t e h á t 
a tavaszi mesterséges fő ívású idő után n é h á n y nap a la t t a szúnyogtenyé-
szés re a lka lmas vizeket le lehet vezetni, igaz viszont, h o g y ugyanakkor a 
ponty ivadékok tetemes legelőterületet veszítenek. 

G E L E I JÓZSEF akadémikus 

Arra ké r minden vizekkel fogla lkozó kutatót, h o g y a természetes 
vizek bizonyos szempontból való fertőt lenítése céljából lehetőleg m i n d e n 
o l y a n módszert kerüljenek, m e l y a vízi élőlények pusz tu lásá t idézik elő. 
Mindenképpen e lkerülendőnek tartja a Bala ton vizének porozását, m e r t 
az felbecsülhetetlen következményeket v o n n a maga u t á n a Balaton élő-
vi lágában. 

\ 
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Ahol csak lehet, é l jünk mindenüt t a biqlógiai módszerekkel , melyek a 
víz élővilágában a lapve tő elváltozásokat nem idéznek elő. 

DUDICH E N D R E 

A biológiai védekezéshez szól hozzá. A Gambusiá-val jelentős sikereket 
értek el, azonban a m i éghaj la tunk alatt ez az állat csak melegvizekben 
m a r a d meg, így n a g y o b b a r ányokban nem haszná lha tó fel. Az olasz iro-
dalom igen dicséri, m i n t szúnyoglárvapusztítót , a pirosszemű kele (Scar-
dinius erythrophthnlmus) nevü ha la t . Ez ná lunk is honos, így a jánla tos 
volna vele kísérletet tenni . Megemlíti, hogy a Gambusia rokonságában tartozó 
balak élnek a Földközi-tenger k ö r n y é k é n is. Egy kisázsiai f a j éppen nagy 
szúnyoglárva-fa 1 ása mia t t kapta a nevét (Hemigrammocapoeta culiciphaga 
Pell.). Felhívja erre a figyelmet. 

SOÓS ÁRPÁD előadó vá la sza a felszólalásokra 

Soós Árpád: Az idő nagyon előrehaladot t vol tára való tekintettel csak 
annyi t mond, hogy a hozzászólásokat két csoportba lehet foglalni. Egyrésze 
a szúnyogok biológiá jára vonatkozó kérdéseket érintették, másoké pedig a 
védekezés p rob lémá jához szóltak hozzá . Megemlíti, hogy mi is gondol tunk 
a szúnyoglárvák elleni küzdelemben a biológiai védekezésre, azonban tech-
nikai akadályok m i a t t erre nem kerülhetet t sor. Megfigyeltük, hogy egyes 
tenyészőhely t ípusokban egyál talában nem ta lá l tunk lárváikat, míg mások-
ban szinte előre lehet tudni, milyen f a j o k vá rha tók . Ezek is azt b izonyí t ják , 
bogy a tenyészőhelyek fiziko-kémiai sajátságai befolyásolják a szúnyog-
lárvák tenyészését. A porozási kísérletekkel kapcso la tban mindössze azt 
jegyzi meg, hogy a zamárdii porozások 5—15 cm-es vízben tör téntek és 
hangsúlyozza, hogy ezek tá jékozódó jellegű kísérletek voltak, úgyhogy 
ennek a néhány kísér letnek az a l a p j á n merész dolog volna, ha egy nagyobb-
a rányú , az egész Ba la tonra k i te r jedő porozást h a j t a n á n k végre. 

Maucha Rezső elnök: Igen szép előadásban nagyon jól kidolgozott 
k u t a t ó m u n k a eredményei t hallották az itt jelenlévők. Köszönetet m o n d úgy 
az e lőadó ka r t á r snak , mint Mihályi Ferenc és Zoltai Nándor k a r t á r s aknak , 
bogv tájékozódást nyú j to t t ak egy nagyon fontos kérdésben. A mai előadá-
son k idomborodot t a gyakorlat és az elméleti (kutatás közötti fontos kapcso-
lat. Csak egy ké rdés r e akar rá térni . A halászati érdekekre, amenny iben a r r a 
h iva tkozás is tö r tén t . Mint Gelei, ő is a biológiai védekezés mellett tö rne 
pálcát . 47olt a lka lma a múl tban a párizsi zölddel kísérleteket végezni, de 
kísérleti feljegyzései a háború alatt sa jnos elvesztek. A kísérletek során a r ra 
a megállapításra ju to t t , hogy ez a szer a p lanktonlényekre igen mérgező 
ha tású , így halászat i szempontból rendkívül k á r o s n a k tar t ják . A DDT pedig 
a Hexapodákra veszélyes. Halaknál viszont a kisebb ivadékokra nagyon 
veszedelmes. Te rvbe van véve egy minisztér iumközi értekezlet összehívása, 
ahol a biológiai védekezés felvetése volna a legjobb. A Gambusia sem volna 
megfelelő, mert a hőmérséklet i ránt igen érzékeny. 

Megköszöni e z u t á n mégegvszer az igen szép előadást, a hozzászólásokat , 
a hal lgatóközönség részvételét és türelmét és ezzel a mai ülést berekeszti. 
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